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Slavnostním oceněním pracovníků v oblasti dobročinnosti vyvrcholila každoroční připomínka patrona charitního díla - sv. Vin-
cence z Pauly. Setkání se konalo 23. září v pražském kostele sv. Tomáše. Po mši svaté v úvodu slavnosti převzalo devět vynikajících 
pracovníků a dobrovolníků Charity z rukou biskupa Pavla Posáda, ředitele Lukáše Curyla a zástupce firmy T-Mobile Borise Kučery 
Cenu Charity ČR za rozvoj charitního díla. Mezi nimi také Mgr. Marek Navrátil, hlavní koordinátor Tříkrálové sbírky a pracovník 
PR Arcidiecézní charity Olomouc. Blahopřejeme!
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Milí charitní spolupracovníci,
pokračujeme v úvahách o životě sv. Anežky, jak je ve své knize 
„Čechy a jejich svatí“ sepsal prof. Petr Piťha.

P. Bohumír

Abychom Anežku poznali v její duchovní skutečnosti, je 
třeba odložit vše, co na světě a životě zajímá mocné. Tak 
je především třeba odmítnout rozšířený názor, že Anežka 
vstoupila do kláštera, protože byla uražena. Její vstup do 
kláštera není uražené ustoupení ze světa, ani trucovité gesto. 
Je to pevné, vědomé odmítnutí ducha tohoto světa. Anežka 
k němu došla jistě tvrdými zkušenostmi, ale vstup do klášte-
ra není odmítnutím císaře, je to odmítnutí všech těch pletich 
a intrik, válek a hrabivosti, pýchy a nenávisti, kterými se 
zmítá lidstvo, a ještě spíše je to pozitivní krok k budování 
jiného světa a jinak žitého života. Zatrpklé, zhrzené Anežce 
by postačilo vstoupit do kláštera a zde si dobýt vladařského 
postavení představené. Ale Anežka zápasí celou svou bytostí 
o ryzost ideálu. Odmítnutí císaře je počátkem jejího duchov-
ního příběhu, nikoli vrcholem života. 
Stejně je třeba odmítnout podání, které nám líčí Anežku jako 
jen formálně ustupující z jeviště mocenských dějin. Anežka 
bezesporu zdědila diplomatické nadání po svém otci a byla 
vychovávána k vladařským úkolům. Když však přešla hra-
nici Božího království, nevracela se zpět. Ovlivnila jistě 
nejednou chod dějinných událostí, nikoli však přímo. Krá-
lovství Boží neleží vně světa, ale v něm, a Anežka zůstala 

ve světě, ale nepatřila k němu. Když se modlila za ochranu 
své země před Tatary, byla to prosba za oblast křesťanskou 
proti tatarskému pohanství. Když zprostředkovala smíření 
mezi Václavem a Přemyslem Otakarem II., hledala spravedl-
nost jako takovou. Není pravda, že by Václav vládl podle její 
rady. Václav ji miloval jako sestru a vážil si jejího názoru, 
který byl nazíráním pronikavým a varujícím před nemalými 
důsledky, jež plochému politickému pohledu unikají. Nej-
nápadnějším argumentem však je skutečnost, že ve svém 
zápase o řeholi podává své žádosti papeži zcela bez ohledu 
na současné politické rozložení sil. Je to její partner, kurie, 
kdo celou věc nahlíží také a především politicky a s jejím 
uvažováním se vlastně míjí. Kurii je Anežčino úsilí nepří-
jemné především proto, že zamítnutí může mít nemilé po-
litické následky. Ano, lze říci, že ďábelským opakem zjevu 
Anežčina je kuriální zmocněnec Albert Behaim, mravně 
rozvrácený kněz – nekněz, politický intrikán, který s dé-
monickou jistotou stojí všude tam, kde mocenská účelnost 
má posvětit duchovní selhání církve. A je to on, Behaim, 
který když pozoruje Václavův odklon od strany papežovy, 
radí využít „všeho, všeho, i vlivu Anežčina“ a vyhovět jí ve 
všech jejích přáních, aby za to přivedla svého bratra zpět 
k plné podpoře Říma v jeho sporu s císařstvím, ale na zájmu 
a postupu Anežky nic nemění, že její žádost kdysi předtím 
podepřel český král, který pochopitelně vystupuje jako aktér 
politických zápasů. Je ostatně ještě jeden důkaz Anežčina 
odstoupení od světa moci. Ve chvíli, kdy to nejméně čekáme 
a kdy církevní hodnost mohla vážně prospět celé věci, zříká 
se Anežka postavení abatyše a nadále žije ve svém klášteře 
jen jako starší sestra. Je to důkazem vzniku jiného druhu 
autority, autority postavené výhradně na duchovní síle osob-
nosti, na žité odpovědnosti a bezúhonnosti, a z druhé strany 
na rozpoznání vůdčích kvalit. 

P. Bohumír Vitásek

DUCHOVNÍ SLOVO

ZPRÁVY Z DIECÉZE

Duchovní slovo / Zprávy z diecéze

Anežka se stává autoritou, 
postavenou výhradně na duchovní 

síle osobnosti
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V letošním roce slaví Církevní dětský domov Emanuel, Sta-
rá Ves u Přerova 10. výročí příchodu prvních dětí do tohoto 
domova.  Při této příležitosti se v sobotu 27. září 2014 koná 
společná oslava.
Program:
V 10:00 hod. poděkujeme za uplynulých 10 let bohoslužbou 
v  kostele Nanebevzetí Panny Marie ve Staré Vsi, kterou bude 
sloužit olomoucký biskup Mons. Josef Hrdlička.
Od 14:30 do 18:00 hod. otevřeme dětský domov pro všechny 
zájemce o prohlídku. Budete mít možnost vyzkoušet si svou ši-
kovnost při drobných ručních pracích i sportovních aktivitách 
spolu s našimi dětmi.
Srdečně Vás zveme ke společným oslavám i návštěvě našeho 
domova.
Kontakt: Jan Tomiga, email: tomiga@cddemanuel.cz, mobil 
724 243 354

Jan Tomiga, ředitel

Zprávy z diecéze / Z farních a oblastních Charit

Církevní dětský domov Emanuel, Stará Ves oslaví 10 let

Charita Holešov

Z FARNÍCH A OBLASTNÍCH CHARIT
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Z farních a oblastních Charit

Letošní prázdniny byly v Nízkoprahovém zařízení pro děti 
a mládež Fénix, sociální službě Charity Hranice, nabité velkou 
řadou výletů a nezapomenutelných chvil. Tyto akce zpříjem-
nily prázdninové období našich klientů a rozšířily tak mož-
nosti, jak smysluplným způsobem trávit jejich volný čas. Pro 
uživatele z klubů v Hranicích a Lipníku nad Bečvou pracovníci 
služby připravili návštěvu mnoha zajímavých a neobvyklých 
míst. V rámci nich jsme se snažili aktivním způsobem pozná-
vat okolí Hranic a Lipníka. 

Hned na začátek prázdnin jsme s uživateli navštívili bobovou 
dráhu v Tošovicích. Vedle tříkilometrové tratě mohli návštěv-
níci využít velké řady dalších atrakcí a to trampolíny, obří 
skluzavky, řadu prolézaček a zkrocení rozzuřeného býka při 
simulovaném rodeu. Toto zábavné odpoledne se všem velmi 
líbilo a tak nám čas strávený v Tošovicích rychle a pohodově 
utekl.
Vedle adrenalinových zážitků na bobové dráze prověřilo zdat-
nost dětí outdoorové centrum poblíž krásného hradu Helfštýn. 

Prázdniny s Fénixem

Charita Hranice
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Jednoho prázdninového dopoledne jsme se s klienty Den-
ního centra Archa vydali na výlet po okolí s plánovanou 
občerstvovací přestávkou v Radíkově u golfového hřiště. 
Mysleli jsme, že si tu chvilku posedíme, podíváme se, jak 
vypadá skutečné golfové hřiště a možná nenápadně zkouk-
neme hru případných místních hráčů.
Netušili jsme, že náš plán tak úplně nevyjde, že nebudeme 
jen pasivními diváky, ale absolvujeme začátečnické zaško-
lení. Že se staneme golfovými nováčky, kteří už vědí, kde 
hledat green, co je to fairway, s kým si vyměnit skórkartu 
a proč je dobré mít s sebou caddieho. Ochotně se nás totiž 
ujal pan Roreček z GOLF CLUBu Radíkov, který nás do 
všeho zasvětil a seznámil nás se vším, co by měl každý za-
čátečník vědět.
Moc děkujeme za ochotu a spoustu věnovaného času….

Kolektiv zaměstnanců DC Archa

Oblastní charita Kroměříž

Jaké to je být turistou-vozíčkářem ve Valašském Meziříčí 
a co jsme viděli v nedalekém zámku Lešná 

Během našich krátkých letních putování po okolí jsme se 
vypravili do Valašského Meziříčí, abychom se stali běžnými 
turisty a objevili krásy města. A jako správní turisté jsme 

nejprve „přepadli“ Informační centrum a zjišťovali, co je 
zde zajímavého k prohlédnutí. Z IC jsme ale odcházeli troš-
ku zklamaní - ve Valašském Meziříčí se nenachází jediná 
památka či turistická zajímavost, kterou bychom mohli na-
vštívit, i když sedíme na vozíku. Náladu jsme si ale zkazit 
nenechali a vydali se alespoň na procházku městem. I zde 
jsme zjistili, že to tu vozíčkáři nemají jednoduché, potkají tu 
spoustu schodů, schodečků, patníků, kopců nahoru i dolů…
Něco pozitivního jsme se ale ve Valašském Meziříčí dozvědě-
li. Ochotná pracovnice IC nám doporučila prohlídku zámku 
v nedaleké Lešné, který by měl být celý bezbariérový. Tak 
jsme se tam napříště vypravili... 
A jaký byl? Celý bezbariérový :o)
Prohlédli jsme si kousek zámeckého parku, pokochali vý-
stavou parfémových f lakónů a historického spodního prá-
dla, a absolvovali prohlídku zámku se zajímavým výkladem 
a v krásných velkých zámeckých pantof lích :o)

Kolektiv zaměstnanců DC Archa

Den Charity 2014

Na ten jsme se v průběhu prázdnit také podívali, a seznámili 
se tak s jeho dlouhou a romantickou historií. Muzeum romské 
kultury nám zajímavou a zábavnou formou připomnělo kultu-
ru a tradice této etnické menšiny. Tajemné jeskyně i slunečnou 
pohodu jsme zakusili při průzkumu nedalekých lázní Teplic 
nad Bečvou. 
Nabitý prázdninový program jsme zakončili díky vydařené-
mu počasí opékáním špekáčků na farní zahradě v Lipníku nad 

Bečvou. Tímto dnem jsme uzavřeli dvouměsíční období plné 
zážitků a pohody.
I po zbytek roku je pro uživatele naší služby připravena řada 
volnočasových a preventivních aktivit. V  obou klubovnách 
našeho nízkoprahového zařízení (Lipník nad Bečvou, Hranice) 
nabízíme své služby od pondělí do čtvrtka v čase od 13.15 do 
18.00 hodin.

Petr Nosálek, pracovník NZDM Fénix

Golfisty na zkoušku aneb Členem golf clubu snadno a rychle

Dne 27. 9. si připomínáme svátek svatého Vincence de Paul, 
zakladatele organizované charity. Proto Charity, ku příle-
žitosti památky zakladatele charitního díla, pořádají různé 

aktivity pro veřejnost. Oblastní charita Kroměříž si letos 
pro Vás přichystala následující akce:
(tabulka viz další strana)



září 2014

strana 6

Z farních a oblastních Charit

Den otevřených dveří v Azylovém domě pro ženy a matky v Kroměříži 

kdy kde čas akce a čas
22. 9.
2014

Charitní pečovatelská 
služba, středisko Kvasice
A. Dohnala 25, Kvasice

9.00–15.00 hod. Den otevřených dveří
- prezentace činnosti Charitní pečovatelské služby
- prezentace Svépomocné skupiny pro pečující
- pedikúra za zvýhodněnou cenu

26. 9.
2014

Kostel Panny Marie,
Kroměříž

8.00 hod. Mše svatá za klienty a pracovníky Oblastní charity Kroměříž

26. 9.
2014

Velké náměstí – červený 
stan

10.00–16.00 hod. Den Charity 2014
- představení Charitního díla v Kroměříži
- měření tlaku, cukru v krvi
- prezentace kompenzačních pomůcek – Osobní asistence
- dotazník: „OTESTUJTE SI SVOJI NE-ZÁVISLOST“ - pomocí jednoduchého 
dotazníčku si můžete sami anonymně a zdarma vyzkoušet, jak jste na tom se závislostí 
na cigaretách, alkoholu, apod.
- „Co s tím aneb na problémy nejste sami“ – aktivita Sociální poradny z oblasti 
dluhové problematiky
- interaktivní program Osobní asistence „Zkus si to“ – jak se žije s handicapem

26. 9.
2014

Prostor před zámkem 
v Podzámecké zahradě 

13.00–15.00 hod.
při nepříznivém počasí 
sdělíme náhradní termín

Petanque pro seniory
- pořádá Charitní pečovatelská služba

27. 9.
2014

Charitní dům pokojného 
stáří v Cetechovicích

10.00–16.00 hod. Den otevřených dveří
- setkání s rodinnými příslušníky
- hudební vystoupení pana Rudolfa Gregora

28. 9.
2014

Letní kino Hulín 10.00–17.00 hod. Svatováclavské hulínské hody
Prezentace služeb Oblastní charity Kroměříž:

Osobní asistence, Kontaktní centrum Plus
Sociální poradna
Charitní ošetřovatelská služba

5. 10.
2014

Kvasice – dobrovolná 
charita Kvasice
A. Dohnala 25
a A. Dohnala 252

14.30 hod. v místním 
kostele        
15.00 hod. návštěva 
prostor Charity
16.00 hod. obecní 
klubovna

Den otevřených dveří
- zahájení v kostele, pobožnost, modlitba za charitní dílo
- prohlídka charitních prostor,
- informace o činnosti Dobrovolné charity v Kvasicích 
- měření krevního tlaku, váhy, výšky, BMI (ev. glykemie)
- pro děti stanoviště s úkoly (dle počasí venku vedle budovy Charity nebo v prostorách 
fary)

- posezení s harmonikou (v obecní klubovně)
6. 10. –
31. 10.
2014

Sociální rehabilitace 
ZAHRADA
Na Kopečku 1480/4, 
Kroměříž

9.00–18.00 hod. Týdny duševního zdraví v Sociální rehabilitaci ZAHRADA
- výstava fotografií „Tváří realitě“, výstava zpřístupněna každý den 

8. 10.
2014

Dům kultury Zdounky
Tyršova 374, Zdounky

9.00–18.00 hod. Den Charity, Týden sociálních služeb a rovněž 2. výročí zřízení pobočky Osobní 
asistence ve Zdounkách
10.00 zahájení a představení služeb Oblastní charity Kroměříž pro občany 
mikroregionu Koryčansko-Zdounecko
11.30–13.30 příspěvek Kontaktního centra Plus pro žáky 8. a 9. tříd ZŠ Zdounky „Z 
deníku -náctileté“ – interaktivní beseda nejen o drogách
14.30–15.30 představení všech služeb Oblastní charity Kroměříž pro nejen odbornou 
veřejnost (starostové, duchovní, lékaři a další)
16. 00–17.00 interaktivní beseda Sociální poradny na téma dluhové poradenství pro 
veřejnost
17.00–18.00 závěr, dotazy
- po celý den v přísálí promítání záznamu z konference Celostní přístup v péči o 
seniora 
- možnost se zapojit do interaktivního programu „Zkus si to“ – jak se žije s 
handicapem

10. 10. 
2014

Sociální rehabilitace 
ZAHRADA
Na Kopečku 1480/4, 
Kroměříž

9.00–18.00 hod. Den otevřených dveří v Sociální rehabilitaci ZAHRADA
u příležitosti Dne Charity a zároveň Světového dne duševního zdraví

Azylový dům pro ženy a matky s dětmi uspořádal dne 9. 9. 2014 
den otevřených dveří. Tento den se konal na připomínku Dne 
Charity a krásných 15 let provozu Azylového domu pro ženy 
a matky s dětmi při Oblastní charitě Kroměříž. Kromě komen-
tované prohlídky bylo možno shlédnout výcvik policejních psů 
a poslechnout si přednášku o dravých ptácích, kteří však své 

lovecké umění z důvodu nepříznivého počasí nemohli předvést. 
Rovněž byli domluvení cvičení psi z Agility Kroměříž o. s., ale 
opravdu velmi pršelo. Patří jim velký dík, že bezúplatně chtěli 
dětem udělat radost. 
Akce se účastnili kromě charitních pracovníků a uživatelů i před-
stavitelé města Kroměříž, zástupci spolupracujících institucí – 
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V uplynulých dnech Charita Svaté rodiny Luhačovice oslavi-
la 10. výročí od svého založení. Celý týden pořádala akce pro 
všechny, kteří chtěli vidět a zažít, co vlastně je charita. Naše 
nezisková organizace se tak chtěla v Týdnu s Charitou Luhačo-
vice více přiblížit lidem a nabídnout jim kromě dne otevřených 
dveří i atraktivnější akce, besedy a soutěže. Zaměřila tak svůj 
bezplatný program na širokou veřejnost, zájemce, klienty a in-
dividuální dárce.
V Týdnu s Charitou Luhačovice 1. – 5. 9. 2014 bylo možné zú-
častnit se naučně zábavného odpoledne pro děti a rodiče pro-
vázeného biblickými příběhy, besedy zaměřené na domácí péči 
o seniory a aktivně se vyžít v turnaji v ruských kuželkách.

Za největší událost tohoto týdne pokládáme návštěvu otce ar-
cibiskupa Mons. Jana Graubnera, který sloužil slavnostní mši 
svatou za Charitu v kostele sv. Rodiny Luhačovice. Otec arci-
biskup místní Charitu před deseti lety také zřídil. Mše svaté se 
zúčastnilo přes 300 osob. A dle hojného počtu návštěvníků do-
provodného programu soudíme, že byli potěšeni i vystoupením 
folklorního souboru Malé Zálesí a cimbálové muziky pod vede-

ním primáše Pavla Dvořáka. Otec arcibiskup Jan Graubner se 
také setkal s představiteli obcí v působnosti Charity Luhačovice 
a s předními zástupci Arcidiecézní charity Olomouc, preziden-
tem P. Bohumírem Vitáskem a ředitelem Václavem Keprtem. 

Pojem a chápání slova „charita“ nám vysvětlil otec arcibiskup 
takto: „Charita je pomoc a je běžnou součástí naší činnosti, pro-
tože nejde jen o to hlásat evangelium, ale také podle něho žít 
a Kristus nám ukazuje, že v první řadě je nutné si všimnout 
potřebných.“ Otec arcibiskup pochválil také dobrou spolupráci 
mezi obcemi a Charitou, která se stará o všechny občany a ne-
jen o ty, kteří patří k církvi, což mu dělá radost. „Přeji zdej-
ší Charitě, aby se dále rozvíjela a dovedla za spolupráce nejen 
s úřady, ale i novými dobrovolníky řešit ty problémy, které ještě 
přijdou,“ popřál organizaci srdečně otec arcibiskup. 
Ředitelka Charity Luhačovice Mgr. Lenka Semelová, DiS., kte-
rá je v jejím čele od začátku, desetileté působení Charity ko-
mentuje takto: „Charita stojí pořád na stejných základech, ale 
její činnost se od začátku výrazně změnila, z původních čtyř 
zaměstnanců se rozrostla v organizaci s 15 lidmi, kteří služby 

Charita Luhačovice je tu už deset let pro potřebné a veřejnost
Charita Svaté rodiny Luhačovice

škol, sociálního odboru, Úřadu práce, Probační a mediační služ-
by, soudu a další. Děkujeme za jejich přízeň!

Anna Valachová,
ředitelka
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poskytují na plně profesionální úrovni. V současné době posky-
tujeme pečovatelskou službu, máme denní stacionář pro seniory 
a zdravotně postižené, nestátní zdravotnické zařízení, tedy ošet-
řovatelskou službu a pracujeme s akreditovanými dobrovolníky. 
Mimo jiné zapůjčujeme také zdravotní a kompenzační pomůc-
ky.“ A dále dodává: „Jsem ráda, že naše služby během 10 let 
využilo více než 500 lidí. V organizaci se za tu dobu vystřídalo 
také 450 dobrovolníků. Právě jim a všem našim podporovate-
lům, donátorům, lidem z farnosti a především otci Hubertu Wój-

cikovi patří velký dík, protože bez nich bychom nemohli služby 
takto rozvinout.“
Děkujeme všem podporovatelům a dobrovolníkům, kteří nám 
pomáhali při přípravě a na jednotlivých akcích. Děkujeme za 
příjemná setkání a zážitky. Hlavními sponzory Týdne s Cha-
ritou Luhačovice 2014 byli: Vincentka a.s., Lázeňské oplatky 
CLIP Luhačovice

Anna Martincová,
sociální pracovník, metodik, PR a propagace

Přijďte s námi oslavit Dny Charity! Naše oslavy začne-
me v úterý 30. 9. 2014 od 16 hodin, kdy proběhne mše svatá 
za charitní dílo, klienty a zaměstnance v klášterním kostele 
v Moravské Třebové. 1. 10. 2014 navážeme přednáškou na 
téma: „Proč mají děti vyrůstat v rodinách a ne v ústavech.“ 
Přednášející je MUDr. Dagmar Zezulová. Vyvrcholením 
bude čtvrtek 2. 10. 2014. Od rána se budete moci podívat do 
našich služeb a od 16:00 bude připravena zahradní slavnost, 
kde vystoupí Cirkus Pacient. Je nachystáno překvapení a ob-
čerstvení. Více informací bude umístěno na plakátech. 
Benefiční koncert za Janu Novákovou proběhl v sobotu 16. 
8. v pivnici u zámku. Pořadatel Vojtěch Vrba se rozhodl vý-
těžek věnovat naší Charitě, a jelikož měl s organizací koncer-
tu hodně práce, snažili jsme se mu alespoň trochu pomoci. 
Na akci vystoupili Denny S. – německý zpěvák, Světlo světa 
a Werglův pjos. Celý výtěžek byl krásných 5 800 Kč. Rádi 
bychom poděkovali Vojtovi za tento dar, celou akci a popřáli 
mu v životě hodně štěstí. Všem kdo se akce zúčastnili, děku-
jeme za příspěvek. Klienti připravili plovoucí svíčky ve tvaru 
srdce za Janu.

SAS – Šance pro rodinu:  Dne 17. 7. 2014 proběhla vzděláva-
cí přednáška a aktivizační program pro rodiče s dětmi s ná-
zvem „Kurz první pomoci“ v budově Oblastní charity v Mo-
ravské Třebové. Této akce se zúčastnily tři rodiny s celkem 
8 dětmi. Lektorka kurzu Mgr. Kateřina Krausová je vystu-
dovaná zdravotní sestra s bohatými zkušenostmi. V průběhu 
celé přednášky zapojovala aktivně děti do různých činností. 
Dle ohlasů víme, že se přednáška vydařila a rodiny se již těší 
na další plánované akce v průběhu roku 2014. Absolvováním 
přednášky získali všichni účastníci osvědčení. 

Celý projekt je podpořen z dotačního programu 
Rodina a ochrana práv dětí MPSV.  

Krásné babí léto a ať potkáváme lidi s otevřeným srdcem 
i Vám přejí zaměstnanci OCHMT. Další informace a kontak-
ty najdete na našich internetových stránkách: www.mtrebova.
charita.cz, na facebooku či v zařízeních DS Domeček a STD 
Ulita na adrese. Svitavská 44, M. Třebová.

Chmt

Charita Svaté rodiny Nový Hrozenkov

Babí léto v moravskotřebovské Charitě
Oblastní charita Moravská Třebová

Cestovatelské léto v „Domečku“
Cestování je pro každého velká změna. Pro starší jsou to obtížné 
chvíle, bojují s teplotními výkyvy, se společností, kterou znali, 
či znají. Někteří se potýkají se zdravotními problémy a s poci-
tem, že už to nezvládnou sami. Avšak zeleň přírody léčí, proto 
jsme se během letních dnů vydali s  obyvateli našeho „Domeč-
ku“ (tj. charitního Domu pokojného stáří v Novém Hrozenkově) 

na dva výlety. Podívali jsme se do rozkvetlé Lušové a do opra-
veného kostela v Novém Hrozenkově. Malou ukázkou z výletu 
ke kapličce v Lušové je článek pana Důjky, který najdete dále.
Nejen výlety však můžou potkat naše uživatele. Po celý letošní 
rok pořádáme v prostorách Domu pokojného stáří výstavy foto-
grafií z cest. Bývají umístěny v přízemí DPS, vstup je pro veřej-
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Na přání jedné dívky jsem se zúčastnil výletu ke kapličce do 
údolí Lušová. Ona dívka mě vzala na vozíčku do vzdálenosti 
cca 1,5 km a zpět. Tvrdila mně neustále, že to není namáhavé, 
ale skutečnost byla asi jiná. Jsem jí za to vděčný, neboť po 
cestě bylo neustále na co se dívat. Pohled do zelena totiž neu-
klidňuje jen krávy, ale i lidi. Byl jsem tedy uklidněn.
Mariánské zpěvy u kapličky mně pozvedly náladu. Setkání  
s dvěma známými nedaleko od kapličky bylo milé. Obě dámy tu 
byly na brigádě, pomáhaly se senem.
Na zpáteční cestě do „Domečku“ ona dívka neustále trhala 
větve lipového květu. Kladla mně je na klín, takže jsem byl i já 
trošku užitečný.

Emil Důjka, obyvatel Domu pokojného stáří

Z farních a oblastních Charit

Začátkem září si v charitním „Domečku“ (Domě pokojného stá-
ří) vždycky vzpomeneme, že je vhodný čas na konec léta uspo-
řádat poslední velké společné posezení pod širým nebem – naši 
Zahradní slavnost.
Na pátek odpoledne 5. září jsme tedy pozvali obyvatele charit-
ních domů v Novém Hrozenkově i v Halenkově a jejich blízké, 
aby přišli s námi chvíli posedět a pobavit se v zeleni a při mu-
zice.
Počasí bylo krásné, bylo teplo a zahrada za hrozenkovskou Cha-
ritou se zcela zaplnila účastníky slavnosti a účinkujícími. Bylo 

připraveno různorodé občerstvení, a také špekáčky opékané nad 
trnkovým dřevem. Pobavit nás přišli členové pěveckého sboru 
Hafera a folklórního souboru Ostrévka. Velmi se jim to povedlo, 
bylo stále na co se dívat a co poslouchat, a tanečníci z Ostrévky 
provedli po travnatém parketu v tanci i mnohé z diváků.
Rozešli jsme se, až když slunce zapadlo za Palúch a začalo být 
chladnavo. A jeden z obyvatel domu si nechal na rozlúčku za-
hrát tu krásnou písničku „Když jsem šel z Hradišťa“, takže se 
nám šlo moc dobře domů.

Dana Žáková

Charita Olomouc

Romská pouť 2014 na Svatém Kopečku pošestnácté

Jak jsme jeli ke kapličce

V letošním roce zaplnily stovky romských poutníků baziliku Na-
vštívení Panny Marie na Svatém Kopečku u Olomouce již pošest-
nácté. Charita Olomouc pro ně připravila Romskou pouť, den plný 
duchovních aktivit, ale i tance, zpěvu a hudby. Poutníků bylo asi 
600 ze všech koutů České republiky. Někteří přijeli i ze Sloven-
ska.
K bazilice se vydali poutníci z nedalekých Samotišek. Cestu jim 
zpestřily aktivity, při kterých si měli vyzkoušet zdolat pomyslnou 

horu přání k vysněnému cíli. Téma, které celou pouť provázelo, 
bylo putování za sluncem. Mši svatou v bazilice celebroval prv-
ní římskokatolický romský kněz P. Vojtěch Vágai. „Šiřte světlo 
a radost do celé naší země,“ kladl poutníkům na srdce v závěru 
bohoslužby.
Romská pouť je i velkým kulturním zážitkem. V rámci odpoled-
ního programu si mohli návštěvníci vychutnat vystoupení rom-
ských tanečních a hudebních skupin. „Lidé se na pouti potká-

nost zdarma. Návštěvník se zatím mohl okem fotografie podívat 
na Ukrajinu, zvláště na Krym, a do Nepálu. V těchto dnech až 
do konce září probíhá 3. výstava fotografií „Indie v barvách“. 
Výstavu zahájil v pátek 15. srpna přednáškou o svých zážitcích 

z pobytu v Indii pan Jaroslav Chrástecký. Strávil tam rok v Da-
vangare, kde učil v Salesiánské škole.

Bc. Dana Haferníková,
 sociální pracovnice DPS

Vpravo autor článku p. Důjka

Zahradní slavnost v Charitě
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Je tomu již 15 let co jsme slavnostně otevírali dvě nové služby 
Charity sv. Anežky Otrokovice – Nový domov a Charitní domov 
Otrokovice. Patnáct let uběhlo jako voda a toto výročí nám dává 

nejen důvod k oslavě, ale také možnost ohlédnout se a zhodnotit 
výsledek dlouhodobého úsilí a snahy o kvalitní služby. Podíváme-
li se zpět, můžeme říci, že za námi zůstal velký kus práce.

vají se známými, které dlouho neviděli. Mnohé láká duchovní 
program a také odpolední doprovodné aktivity, zejména hudba  
a tanec,“ přibližuje atmosféru dne vedoucí střediska Khamoro 
Andrea Jandová. Mnozí z poutníků se akce účastní každoročně.
„Vloni bylo na pouti asi o 200 lidí méně, protože se souběžně 

konal pochod pravicových extrémistů v Přerově a romská svatba 
v Olomouci,“ vysvětluje Andrea Jandová s neskrývanou radostí  
z velkého zájmu Romů o letošní, již tradiční událost. 

Bc. Martin Rejšek, 
koordinátor dobrovolnictví, asistent PR

Charita sv. Anežky Otrokovice

15 let služby otrokovickým seniorům i matkám s dětmi v tísni 

Na začátku července 2014 se Poradenské centrum Charity Olo-
mouc změnilo na Dluhovou poradnu. Jak se této „nové“ službě 
daří? Přestože poradna funguje jen několik týdnů, její pomoc už 
vyhledalo 25 klientů, kteří se ocitli v obtížné finanční situaci.
Lidé, kteří pomoc sociálních pracovníků – dluhových poradců – 
vyhledají, přicházejí s nejrůznějšími těžkostmi: potřebují poradit, 
jsou nejistí, někdy i zoufalí.  Minulý týden přišla do poradny žena 
středního věku, byla nervózní, protože v tomto měsíci nedostala 
dávky hmotné nouze a současně obdržela příkaz k úhradě nákla-
dů exekučního řízení. „Nerozumím tomu. Co po mně na tom úřa-
dě chtějí? Co je třeba ještě doložit? Kdy mi už vyplatí dávku?“
Sociální pracovnice nejprve zjistila, která z obou věcí je pro kli-
entku akutní a tu začaly spolu ihned řešit. Shodly se na tom, že 
nejprve je nutné vyřídit sociální dávky, protože klientka potřebo-
vala hlavně finanční prostředky (jednalo se o samoživitelku s ne-
zletilým dítětem), kdežto lhůta pro reagování na exekuční příkaz 
byla více než týdenní. Sociální pracovnice zjistila, že klientka 
má neúplně sepsanou nájemní smlouvu a navíc ke smlouvě chybí 
příslušné doklady. Společně se domluvily na odstranění nedostat-
ků. Následně klientku informovala o dalších sociálních dávkách 

a řešení neplacení výživného ze strany otce dítěte. Během další 
schůzky pracovnice poradny s klientkou projednala její exeku-
ci. Klientce nebylo jasné, kolik chybí uhradit za exekuci, protože 
poštou obdržela nejprve předběžné vyčíslení nákladů exekuční-
ho řízení a dodatečně dalším dopisem vyčíslení konečných ná-
kladů řízení. Sociální pracovnice Dluhové poradny s ní napsa-
la žádost na příslušný exekutorský úřad a současně jí vysvětlila 
možné okolnosti jejího případu, tedy toho, co je možné dělat a co 
by mohlo nastat. Klientka odcházela se slovy: „Konečně se mi 
ulevilo, už tomu aspoň trochu rozumím. Mám čistou hlavu.“ 
Jedná se o jeden z případů, kterými se pracovnice poradny  
„každodenně“ zabývají. Někdy stačí jedno setkání a klient dosta-
ne příslušné informace, jindy je potřeba vzhledem ke složitosti 
zakázky uskutečnit setkání více. Některé případy vyžadují též 
psychickou podporu, tzn., že klientovi je současně poskytnuta 
krizová intervence pracovníků Krizového centra; další podléhají 
sociálnímu šetření a lidem v existenční nouzi je poskytnuta přímá 
pomoc např. ve formě potravin.

Mgr. Eva Koblihová, sociální pracovnice SKP 
PhDr. Jana Haasová, vedoucí střediska SKP 

Příběh z Dluhové poradny

V průběhu letních měsíců se postupně rozvíjí dobrá spolupráce 
Charity Olomouc s hypermarketem Globus v oblasti využití po-
travinových produktů zbývajících z prodeje. Denně tak pracovní-
ci Charity vyzvednou výrobky, které jsou tři dny před datem spo-
třeby. Takové zboží je velmi dobře využitelné pro lidi v obtížných 
životních situacích.
Nejčastěji se jedná o mléčné výrobky, sýry, salámy nebo peči-
vo. Vedoucí střediska Samaritán pro lidi bez domova Petr Prinz  

k tématu říká: „Nikdy nechceme bezhlavě podporovat kohokoliv, 
kdo řekne, že má nouzi. Vždy zvažujeme efekt pomoci. Poskyto-
vané potraviny nám umožňují pomoci těm, na něž doléhá nouze 
a doslova nemají co jíst. Přitom s nimi současně intenzivně jejich 
situaci řešíme. Těchto lidí přibývá, a proto jsme rádi, že můžeme 
současně rozvíjet i možnosti pomoci v jejich nelehkých situacích.“

Bc. Martin Rejšek,
koordinátor dobrovolnictví, asistent PR 

Spolupráce s hypermarketem
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Dne 9. listopadu 1999 MVDr. Stanislav Mišák slavnostně otevřel 
náš Azylový dům pro matky s dětmi v tísni, později přejmenova-
ný na Nový domov. Čas ukázal, že zřídit toto, byť malé zařízení, 
bylo velmi moudré a potřebné rozhodnutí. Během uplynulých 15 
let došlo v Novém domově k několika změnám, mj. k tomu, že od 
1. 1. 2013 mohou služby Nového domova využívat i otcové s dět-
mi a přijímány jsou také ženy bez dětí. V budoucnu plánujeme 
poskytovat naše služby celým rodinám s dětmi.

Za 15 let využilo domov 175 matek s 321 dětmi, 2 otcové se  
2 dětmi a 11 žen bez dětí z Otrokovicka, ale také z jiných regionů. 
Počet zájemců ovšem daleko převyšuje naše možnosti. Do tíži-
vé situace se dnes dostává velký počet matek (ale i otců) s dětmi 
zejména v důsledku špatné finanční situace, vyhrocených rodin-
ných a partnerských vztahů a rozmáhajícího se domácího násilí. 
Cílem pro nás je, aby uživatelé našli klid a podporu a měli tak 
možnost nabrat sílu a nabýt víru v další život. Krok za krokem se 
snaží řešit své problémy a přebírat zodpovědnost při řešení svých 
obtížných situací. Stavíme na jejich silných stránkách a pokouší-
me se spoluvytvářet rodinné ovzduší, podporujeme je v udržo-
vání rodinných vazeb. Učíme naše uživatele vnímat, že využití 
azylového bydlení je jen na přechodnou dobu, ale že není žádnou 
ostudou. Do svízelné situace se v životě může dostat každý z nás. 
Takový je už život…
Charitní domov Otrokovice je služba určená pro seniory a posky-
tuje dvě služby, a to domov pro seniory a odlehčovací službu. 
Posláním domova pro seniory je poskytnout svým obyvatelům 

podporu, pomoc a laskavou péči v prostředí, které se co nejví-
ce přibližuje původnímu domovu, aby zde důstojně a bez poci-
tu osamění prožili svůj podzim života. Naproti tomu posláním 
odlehčovací služby je poskytnout podporu a pomoc seniorům,  
o něž běžně pečují jiné osoby, které potřebují určitý čas k oddechu 
nebo k vyřízení nutných záležitostí. Našim obyvatelům poskytu-

jeme ubytování v převážně jednolůžkových pokojích, celodenní 
stravování, nepřetržitou pečovatelskou a ošetřovatelskou službu 
a aktivizační činnosti (tvoření, trénink paměti, společenské akce, 
apod.) dle individuálních potřeb. Dále nabízíme i fakultativní 
služby jako je pedikúra nebo masáže.

Za období patnácti let fungování obou služeb se nám, doufáme, 
daří poskytovat službu na vysoké úrovni. Naším cílem je přede-
vším vytvářet příjemné prostředí pro naše obyvatele a lidským 
přístupem jim poskytovat pomoc a podporu, kterou potřebují. 
Děkujeme všem, kteří se podíleli na otevření a realizaci těchto 
služeb - všem zaměstnancům i dobrovolníkům, dárcům, Městu 
Otrokovice i dalším obcím a řadě dalších, bez kterých by oba do-
movy vůbec nemohly fungovat. 

Chcete - li si obě služby prohlédnout, můžete nás navštívit na Dnu 
otevřených dveří, který se uskuteční ve čtvrtek 9. října od 8 do 16 
hodin.  

Mgr. Veronika Halasová, DiS., Nový domov Otrokovice
Mgr. Veronika Cívelová, Charitní domov Otrokovice

V pátek 5. září 2014 se ve Svitavách uskutečnil 2. ročník benefiční-
ho tenisového turnaje ve čtyřhře mužů, který uspořádalo občanské 
sdružení Svitavské tenisové srdce.
Tato nezávislá dobrovolná organizace vznikla za účelem pořádání 
sportovních a kulturních akcí podporujících vybrané charitativní 
projekty. Jejím cílem je pomáhat především starým či nemocným 
lidem a opuštěným či handicapovaným dětem.
Akce se konala na podporu nejenom Charity Svitavy, ale  
i Charity Polička, MO Společnosti na podporu lidí s mentálním po-
stižením, NF Kryštůfek a několika jednotlivců. Obdarovaní převzali 
před finálovými zápasy darovací šeky. Charita Svitavy obdržela 15 
tisíc korun. Tyto finance využije k dofinancování úpravy automobilu 
nájezdovou plošinou pro osoby s omezenou schopností pohybu.
Děkujeme organizátorům a účastníkům benefičního tenisového tur-
naje za dar a podporu. Velice si toho vážíme.

Bc. David Šmída

Z farních a oblastních Charit

Charita Svitavy

Charita Svitavy podruhé mezi obdarovanými
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Saturační přístroj má Leonka díky Tříkrálové sbírce

Z farních a oblastních Charit

Charita Svitavy pomohla prostřednictvím prostředků z Tří-
králové sbírky rodičům nemocné dívenky ze Svitav. V pon-
dělí 11. srpna 2014 předala ředitelka Charity Svitavy Blanka 
Homolová Ladě Báčové saturační jednotku, která pomůže její 
dceři Leonce ke zlepšení zdravotního stavu. Přístroj v hodnotě 
12 tisíc korun byl předán za účasti pracovnice sociálního od-
boru Městského úřadu Svitavy Lenky Bekeové. Doufáme, že 
tato pomoc přispěje ke zlepšení životních podmínek rodiny.
Reportáž o pomoci malé Leonce najdete na http://youtu.be/
l1YJbqKXWlo

Bc. David Šmída

Charita Prostějov

Charita Šternberk
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V neděli 31. 8. 2014 odpoledne proběhlo 2. Děkanátní setkání 
dobrovolníků. Tentokrát nad ním kromě Oblastní charity Uher-
ský Brod převzala záštitu i farnost Bojkovice. Setkání probíhalo 
v rámci jejího farního dne. 
Na úvod byli před asi 70 farníky oceněni dobrovolníci z Bojko-
vic, kteří se dlouhodobě nezištně zapojují do života farnosti. Po té 
následoval program plný her nejen pro děti. Všichni se pak moh-
li setkat u dobrého guláše a hudby. Vládla zde radostná rodinná  
atmosféra, jak můžete vidět na přiložených fotografiích.
Děkujeme všem, kteří pomáhali s organizací i těm, kdo se do pro-
gramu živě zapojili!

Ing. František Bílek, PhD.

Po loňské úspěšné premiéře jsme se také letos ve středu 13. 8. 
ráno vypravili autobusem na tábor, tentokrát na Žítkovou, kde 
nám v CBA Lokov poskytli na 5 dnů kasárenské útočiště. Jako 
na každém správném táboře jsme i my zvolili příběh, který nás 
bude po celou dobu provázet – Cesta Olivera Queena za těžbou na 
Ostrově. Po vystoupení z autobusu jsme se v mžiku octli na lodi 
plující k Ostrovu. Naším hlavním cílem bylo prozkoumat jeho 
nerostná bohatství a ověřit, zda se zde nedá vytěžit něco hodně 
cenného, a pak zase rychle šupky domů… 
Firma Olivera Queena zaplatila vše potřebné a tak jsme si celý 
první den užívali plavby na lodi a obchodovali s vybavením pro 
těžbu. Kormidelník však asi vypil přespříliš rumu: v noci jsme na 
Ostrově nepřistáli tak úplně hladce a museli jsme se ze ztroskota-
ného vraku lodi dostat na břeh… V dalších dnech jsme zachránili 
z lodi, co se dalo, pustili se do průzkumu Ostrova a našli to, co 
asi pan Queen hledal – modroky. Jenže! Na Ostrově žijí domorod-
ci… A ti nás nejdříve zajali, chtěli si nás uvařit… A hlavně nám 
vysvětlili, že bez modroků nepřežijí. Postupně jsme pochopili, že 
asi nebylo správné jen tak přijet do něčí země a chtít ji bezohledně 
zničit. Pokusili jsme se tedy jít na to „po dobrém“. Z Ostrova jsme 
nakonec nic nevytěžili, naopak jsme ho ochránili před budoucími 
těžaři. Stala se však jiná důležitá věc – Oliver Queen se zamilo-
val do domorodé princezny Jableny a tak jsme vystrojili krásnou 
svatbu i s oslavou… Poslední den tábora jsme unavení, ale spo-

kojení s dílem, odplouvali autobusem domů do náručí rodičů…
Tímto bych chtěla poděkovat všem, kteří se tábora zúčastnili – 

dětem, vedoucím, dobrovolníkům a také těm, kteří nás podpořili 
– Linea Nivnice a.s., ASTRA, spol. s.r.o., Zdravá výživa Kopre-
tina, Včelařství Sedlák, Farnost Uherský Brod a všem těm, kteří 
nás podporovali v přípravách i samotném průběhu – našim kole-
gům, kolegyním a panu řediteli. Děkujeme! 

Jana Forrová

Oblastní charita Uherský Brod

Ocenění dobrovolníků z Bojkovic

ChaTá no. 2 – Charitní tábor 13. - 17. 8. 2014

Z farních a oblastních Charit

Člověče, nezlob se
V Horním Němčí se ve čtvrtek 11. září uskutečnil již 8. roč-
ník celocharitního turnaje v Člověče, nezlob se. Jak již bývá 
zvykem, zúčastnili se ho hráči nejen z našich charitních 
domů, ale i hosté z Charity Svaté rodiny Luhačovice.  Účast 
byla letos poznamenána deštivým počasím. Některé týmy 
proto svou účast zrušily a zůstaly doma. I samotný turnaj 
byl přestěhován z krásné zahrady charitního domu v Horním 
Němčí do místního kulturního domu. Hráči, kteří dorazili, 
však vytvořili soutěživou atmosféru vrcholící v napínavém 
finále. Celkovým vítězem se stal René z Charity Svaté Ro-
diny Luhačovice.  
Velké poděkování patří všem účastníkům a celému organi-
začnímu týmu. Pro všechny bylo nachystáno občerstvení  
a dokonce i hudební doprovod. Těšíme se na další ročníky.

???
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Každé dva roky pořádá obec Slavkov folklorní akci pod názvem 
„Folklorní den ve Slavkově“. Letos se konal již počtvrté.
Loni při přípravě plesu se přede mnou starosta obce pan Libor 
Švardala zmínil, že na loňský ročník této akce nemohl sehnat 
žádnou perníkářku. Tehdy vznikl nápad, že si tuto záležitost vez-

meme pod křídla my, personál Charitního domu svatého Petra  
a Pavla ve Slavkově.
Svůj slib jsme splnily a napekly perníčky doma za pomoci svých 
dětí, zdobení již probíhalo za bedlivého sledování našich klientů, 
pro které to byl velmi mile strávený čas, zejména když se po-
koušeli hádat, co právě malujeme. V pátek, den před akcí, jsme 
upekly ještě zákusek. 
Perníčky jsme nabízely za dobrovolný dar, který využijeme na 
nějakou potřebnou věc do našeho domova. Někdo nevěřil, že by 
se všechny perníčky prodaly.
V sobotu po obědě se děvčata přesunula do areálu fotbalového 
hřiště, kde měla svůj stánek. Ukazovaly zde fotky domova, poví-
daly o naší práci, dokonce i jedna naše klientka se přišla podívat 
za doprovodu své rodiny. Postupně se pokladnička plnila dary pro 
náš domov. Celkově jsme získali 7 795 Kč.
Chtěly bychom moc poděkovat všem za zakoupení našich perníč-
ků, výtěžek bude využit pro potřeby našich klientů.

               Marie Križalkovičová
 a personál CHD Slavkov

Na 21. srpen 2014 připadla v Charitním domě ve Vlčnově osla-
va velké události. Připomínali jsme se desáté výročí od otevře-
ní tohoto domu.
Slavnostní den začal mší svatou, kterou v kapli Ducha Svatého  
v prvním patře domu sloužil P. Bohumír Vitásek, prezident Ar-
cidiecézní charity Olomouc, spolu s děkanem P. Josefem Pel-
cem a místním farářem P. Ladislavem Kuncem.
Pozvání dále přijal pan starosta Jan Pijáček, paní místostarost-
ka Marta Mošťková, paní Jarmila Tomancová, bývalá ředitelka 
Oblastní charity Uherský Brod, pan Petr Houšť, ředitel součas-
ný a paní Ludmila Vozárová, první vedoucí Charitního domu.
Při mši svaté jsme děkovali za 10 let úspěšného provozu cha-

ritního domu, vzpomínali na uživatele, kteří nás předešli na 
věčnost, a prosili o Boží posilu a pomoc do dalších let.
Po mši svaté se P. Bohumír Vitásek setkal v jídelně s uživateli, 
poté následoval slavnostní oběd.
V prostorách charitního domu si mohli uživatelé i návštěvníci 
prohlédnout panely s fotografiemi, které zobrazovaly výstav-
bu charitního domu, jeho slavnostní otevření před deseti lety  
a aktivity našich uživatelů. Odpolední část oslav se odehrávala 
pod pergolou na dvorku charitního domu. K poslechu přišel 
zazpívat Mužský sbor Vlčnov, o dobré jídlo bylo postaráno.
Bylo velmi krásné se podívat do minulosti a uvědomit si, jak 
velké a krásné dílo se nám daří realizovat. Dnešní den byl po-

Deset let od zahájení provozu služby oslavili zaměstnanci a uži-
vatelé naší sociálně terapeutické dílny společně se svými rodiči 
a přáteli na myslivecké chatě Katovce v Uherském Brodě.
Před začátkem společného oběda poděkovala vedoucí služby uži-
vatelům za jejich nadšení a snahu učit se novým věcem, samostat-
nosti, pracovním návykům, poděkovala také rodičům a přátelům 
našich uživatelů za podporu, kterou jim dávají a za péči, kterou 
jim věnují. V neposlední řadě velké poděkování patří také zaměst-
nancům, kteří se s obětavostí věnují všem uživatelům, naslouchají 
jejich přáním, potřebám, starostem a snaží se jim pomáhat v jejich 
začlenění se do společnosti.
Odpolední program plný sluníčka, soutěžních her, tancování, po-
vídání s přáteli a opékání špekáčků vytvořil skvělou atmosféru.
Všem zúčastněným za jejich účast děkuji. 

Mgr. Martina Skočovská

Nemocniční kaplani v Uherském Brodě

Z farních a oblastních Charit

10. výročí Charitního domu ve Vlčnově

Folklorní den ve Slavkově

Od září začali v Městské nemocnici s poliklinikou v Uher-
ském Brodě, na základě pověřovacího dekretu a smlouvy mezi 
nemocnicí a arcibiskupstvím, působit nemocniční kaplani Vít 
Kadlčík a František Bílek. Jejich úkolem bude hlavně starat se 

o duchovní potřeby pacientů. Oba jsou současně zaměstnanci 
Oblastní charity Uherský Brod.

???

Deset let sociálně terapeutické dílny
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Vzdělávací projekt „Vzdělávání pro Hradiště – založení tradice 
společného vzdělávání“, který Oblastní charita Uherské Hradi-
ště realizuje společně s Diakonií ČCE, středisko CESTA, v září 
opět nabídne několik zajímavých školených témat, jako např. Prá-
ce s rizikem v sociálních službách, Jak pracovat s emocemi či 

Podpora seniora trpícího demencí. V pátek 12. 9. ve 12 hodin už 
vypršela lhůta pro podání nabídek do výběrového řízení na kurzy 
pro sociální pracovníky, které se pak naplno rozběhnou od října 
tohoto roku a potrvají až do května 2015. V proběhlých kurzech se 
proškolilo již téměř 100 zaměstnanců naší organizace. 

vzbuzením do budoucnosti, že to, co děláme, děláme dobře  
a má smysl.
Nebylo by možné vybudovat takové dílo, kdyby nevznikla pr-
votní myšlenka o vybudování domova pro seniory v naší obci. 
Velké poděkování proto patří představitelům obce Vlčnov, 
obecnímu zastupitelstvu nejen za rozvoj myšlenky a proměně-
ní snu ve skutečnost, ale též za stálou pomoc a velmi dobrou 

spolupráci. Děkujeme sponzorům a dárcům za finanční i ma-
teriální podporu. V neposlední řadě děkujeme otci Ladislavovi 
Kuncovi za duchovní péči a podporu, dobrovolníkům, kteří 
docházejí do zařízení ve svém volném čase a všem příznivcům 
Charitního domu Vlčnov. 

Tereza Holečková,
vedoucí CHD Vlčnov

Tematická přespávačka s nádechem hororu či preventivní bese-
da o předcházení případným problémům ve školách. I s takovým 
programem se může setkat mládež v uherskohradišťském Nízko-
prahovém zařízení pro děti a mládež TULIP. 
Ve svých prostorách vítá všechny mezi 12 až 26 lety, kterým 
poskytne mimo jiné i vhodné zázemí pro jejich aktivity. Mimo 
možnosti trávení volného času ve společnosti vrstevníků najdou 
všichni zájemci v tomto zařízení také podporu či radu u sociál-
ních pracovníků. Cílem zařízení je totiž také napomáhat dětem 
ve zvládání často kritického období dospívání. „Stačí jen přijít do 
prvního poschodí domu v Nádražní ulici, není třeba nic platit ani 
se registrovat,“ zve k návštěvě tohoto zařízení zástupce vedoucí 
Josef Kostka.

Ideální příležitostí jsou třeba právě nejbližší akce. „Nejdříve si 
prožijeme trošku napětí u některých filmů s lehkým nádechem 
hororu a pak budeme v klubu i nocovat,“ podrobněji představila 
jednu z těch nejbližších pracovnice TULIP Bronislava Gříbková.
Služba zařízení TULIP funguje již osmnáctým rokem pod Ob-
lastní charitou Uherské Hradiště a její sídlo se nachází v centru 
města, v ulici Nádražní číslo 29. Jedno z hesel klubu TULIP zní: 
„Není důvod být na ulici, když tu je líp," zní heslo nízkoprahové-
ho zařízení pro děti a mládež.
 V roce 2014 je v tomto zařízení realizován projekt „O chlup lepší 
klub“ pod značkou PF-07-14/016, který je financován z prostřed-
ků Zlínského kraje. 

Iva Kučerová

Z farních a oblastních Charit

Nízkoprahové zařízení pro děti a mládež TULIP láká na zajímavý program
Oblastní charita Uherské Hradiště

Vzdělávání pokračuje



září 2014

strana 16

PROJEKT „VZDĚLÁVÁNÍ PRO HRADIŠTĚ – ZALOŽENÍ 
TRADICE SPOLEČNÉHO VZDĚLÁVÁNÍ“ JE FINANCO-
VÁN Z PROSTŘEDKŮ ESF PROSTŘEDNICTVÍM OPERAČ-
NÍHO PROGRAMU LIDSKÉ ZDROJE A ZAMĚSTNANOST 
A STÁTNÍHO ROZPOČTU ČR.

Iva Kučerová

Víte komu všemu a kde všude uherskohradišťská Charita po-
máhá? To všechno a ještě další věci jste se mohli dovědět v pá-
tek 19. září na Masarykově náměstí v Uherském Hradišti, kde 
se od 12 do 17 hodin představily všechny charitní služby.
Všechny charitní služby na jednom místě a v jeden den. Tak 
znělo motto této akce nazvané Den Oblastní charity plný ener-
gie, která proměnila náměstí ve stanové městečko již posed-
mé. „Cílem akce bylo informovat veřejnost o širokém spektru 
námi poskytovaných služeb v celém regionu. Chceme tak vyjít 
k lidem a ukázat jim, že i vážně věci lze odprezentovat vesele 
a s nadhledem,“ zdůraznil před akcí projektový manažer Ob-
lastní charity Uherské Hradiště Dalibor Jirásek.
Návštěvníky Dne čekal program plný zajímavého kulturního 
i duševního rozměru.

Zájemci se mohli vcítit do života zdravotně handicapovaných 
osob tím, že si vyzkoušeli např. jízdu na invalidním vozí-
ku. Zdravotní sestry nabídly měření tlaku, a třeba u nízko-
prahového zařízení pro děti a mládež se hrál stolní fotbálek. 
U stánku Centra svaté Sáry si děti mohly protáhnout tělo na 
skákacím hradu a u dobrovolníků zase proběhlo malování – 
na sklo i srdíčko se vzkazem, které následně bude dělat radost 
lidem v nemocnicích, domovech i azylovém domě pro matky 
s dětmi. 
U každého stánku bylo připraveno něco drobného k ochutnání 
či k odnesení. Jako třeba informační brožura, bezplatná rada, 
nebo také polštářek ve tvaru záchranného vozu z nabídky 
Chráněné dílny Lidumila. Ta svou textilní tvorbu představila 
na dětské módní přehlídce těsně před šestnáctou hodinou.

Charita uspořádala Den plný energie

Z farních a oblastních Charit
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Prostřednictvím bubnů a perkusních nástrojů chtějí komunikovat 
klienti denního stacionáře Okýnko. Pořídit si je budou moci díky 
benefici, která proběhla koncem září v Zábřehu. Na ní zahrála 
a klienty zároveň podpořila známá folková kapela z Pardubic Ma-
rien.
Již po třetí se se začínajícím podzimem uskutečnila akce Babí léto 
s Charitou.  Letos poprvé však měla benefiční ráz. „Z prostředků 
získaných z akce chceme pořídit pro uživatele denního stacionáře 
Okýnko nové bubny djembe a perkusní hudební nástroje. Společ-

né bubnování rozšíří možnosti neverbálního vyjadřování klientů, 
posílí jejich sebevyjadřování, ale také jim pomůže účinně relaxo-
vat,“ objasnila cíl benefice Jana Skalická z Charity Zábřeh.
Akce proběhla v pátek 26. září od 15 hodin v amfiteátru před 
zámkem v Zábřehu (Masarykovo náměstí). Vedle kapely Marien, 
kterou mnozí znají i z účinkování na Mohelnickém dostavníku, 
vystoupila také místní kapela z Leštiny Velmi krátké vlny. Pořa-
datelé nezapomněli ani na nejmenší. Děti měly radost ze skákací-
ho hradu, her, soutěží a tvoření. 

Pardubická folková legenda podpoří klienty Okýnka

Z farních a oblastních Charit

Charita Zábřeh

Kolemjdoucí nepřišli ani o oblíbený kulturní program. Jak-
mile zvony na kostele sv. Františka Xaverského odbily pole-
dne, vystoupil patnáctičlenný Bigband ZUŠ Veselí nad Mo-
ravou, folková kapela Děvčice z Podolí, po nich následovala 
cimbálová muzika „Husličky a písničky“ a dechový orchestr 
ZUŠ Uherské Hradiště, kapela Temps + Ala a téměř šestiho-
dinový maraton ukončil repertoárem známých hitů a balad 
Jiří Bartas. 
Po koncertní části v 18 hodin se konala slavnostní mše svatá 
v kostele Zvěstování Panny Marie ve Františkánské ulici.
„Bez energetické regionální společnosti Fonergy, která 
s námi spolupracuje dlouhodobě, bez dobrého srdce muzikan-
tů a kapel, kteří neváhají vystoupit bez nároku na honorář, 
a bez dalších anonymních podporovatelů a příznivců Chari-
ty, i těch, kteří nás přišli podpořit, by se tato akce nemohla 
uskutečnit. Všem patří velké díky,“ uvedla závěrem mediální 
pracovnice hradišťské charity Iva Kučerová.

kucka
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Pět žen a dva muži, působící s vynikajícími výsledky v so-
ciálních službách, byli politickou reprezentací Zlínského 
kraje a dalšími představiteli veřejného života slavnostně 
oceněni za příkladný vztah ke svému povolání, především za 
obětavý, láskyplný a vysoce profesionální přístup.
Zlínský kraj vyhlásil anketu „Pracovník roku v sociálních 
službách“ letos již po páté s cílem morálně podpořit profesi, 
která je fyzicky i psychicky velmi náročná a společensky po-
třebná. Záštitu nad akcí tradičně převzal hejtman Stanislav 
Mišák. Oceněným vyjádřila úctu a vděk mimo jiné radní pro 
oblast sociálních věcí Taťána Valentová Nersesjan.

 (zdroj www.kr-zlinsky.cz)
Pracovnicí roku v sociálních službách Zlínského kraje 
v roce 2014 se stala spolu s dalšími  oceněnými paní Milena 
Kolajová, působící již řadu let v naší zlínské Charitní pe-
čovatelské službě. „Blahopřejeme naší milé kolegyni, která 
získala toto ocenění. Jsme rádi, že je Miluška součástí naše-
ho kolektivu CHARITNÍ pečovatelské služby,“ řekla vedou-
cí služby Božena Sukopová.
Paní Milena Kolajová po osmnáctilém působení u zaměst-
navatele Svit Zlín zcela změnila svoji profesi, a to v roce 
1990 přestupem do tehdejší Pečovatelské služby. Byla oslo-
vena výzvou pomáhat starým a nemocným lidem, což vždy 
cítila jako své poslání. Od roku 2006, díky administrativ-
nímu převzetí Pečovatelské služby zlínskou Charitou, pů-
sobí v organizaci nepřetržitě. Během své praxe si doplnila 
vzdělání pedikérky a také kurz požadovaný zákonem o so-
ciálních službách. Svoji práci vykonává lidsky, s láskou, po-
ctivě, odpovědně, svědomitě, profesionálně. Vždy respekto-
vala práva uživatelů, vždy dbala na jejich důstojnost. Vždy 
se ztotožňovala se zásadami a hodnotami, kterými se cha-
ritní služba řídí – dobro, spravedlnost a naděje, které svým 
konáním jak na pracovišti, tak u uživatelů, prezentovala. 

A proč byla zlínskou Charitou navržena na ocenění právě 
paní Milena Kolajová? Její kandidatura vyplynula z inter-
ního anonymního dotazníku mezi pracovníky služby, kdy 
naprosto jednohlasně byla kolegy vyzdvižena. 
„Nesmírně si vážím práce svých spolupracovníků a mám 
velkou radost z okamžiků, kdy je samotná práce naplňu-

je. Paní Milenu Kolajovou její práce naplňuje. Hovoří o tom 
jak slova vedoucí, spolupracovníků, tak především uživate-
lů pečovatelské služby,“ řekl ředitel Charity Zlín Vlastimil 
Vajďák.

Ing. Pavla Romaňáková, 
projektová manažerka Charity Zlín    

Na již desátém benefičním koncertu, který v rámci hlav-
ní pouti ve Štípě připravujeme, zazněly skladby Antonia 
Vivaldiho (Esurientes implevit bonis), Johanna Sebastiana 
Bacha (Schlafe, mein Liebster, Schafe können sichr Lei-
den a Fantazie g moll), Giulia Caciniho (Ave Maria), Jeana 
Josepha Moureta (Rondeau), Antonína Dvořáka (z cyklu 
Biblické písně Slyš, ó Bože, volání mé a Zpívejte Hospo-
dinu píseň novou), dále skladby Louise Marchanda (Grand 
dialogue), Jacquese Offenbacha (Barcarolle), Alberta Hay  
Malotta (The Lord's Prayer) a Léona Boëllmanna (Chorál 
a Menuet z Gotické suity), přídavek – skladba Andrewa 
Lloyda Webbera (Pie Jesu) a pro vytrvalé posluchače, kte-
ří se nechtěli stále rozloučit zazněla skladba Léo Delibese 
(Lakmé - Květinový duet).

Triu Ars Animae děkujeme za naprosto fantastický podvečer!

zdroj: „Zlínský kraj/Ludvík Valouch“

Z farních a oblastních Charit

Zlínský kraj letos popáté ocenil příkladné pracovníky sociálních služeb
Charita Zlín

„Babí léto vzniklo před třemi lety jako poděkování všem dob-
rodincům, dárcům, podporovatelům a dobrovolníkům Charity. 
Je zároveň součástí Dnů Charity, kdy si připomínáme svátek 
zakladatele charitního díla sv. Vincence z Pauly,“ přiblížila 
Jana Skalická historii akce a doplnila: „U zrodu Babího léta 
stála moravičanská kapela A. M. Ú let, která sice letos nehrála, 

ale ujala se dramaturgie, ozvučení a její kapelník akci také 
moderoval.“
Během odpoledne návštěvníci sesbírali střípky informací 
o probíhajících charitních projektech a seznámovali se s někte-
rými jejími činnostmi. 

jaska
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Domovinka otevřela nejen dveře služby, ale i přilehlou zahradu
 plnou Barev podzimu

Den otevřených dveří a komponované zábavní odpoledne 
Barvy podzimu v zahradě Domovinky-centra denních slu-
žeb pro seniory Charity Zlín připravili na první zářijový pá-
tek pracovníci dvou charitních sociálních služeb. Program, 
v němž se představili zástupci snad všech věkových katego-
rií, byl určen široké veřejnosti. 
Barvy podzimu. Tento název byl poprvé vysloven v roce 
2007, kdy se konal první ročník zahradního odpoledního 
posezení s milou hudbou v přátelské atmosféře. A proč Bar-
vy podzimu? Důvodů by se našlo hned několik. Předně v ná-
zvu můžeme hledat jistou symboliku mezi úžasnými barva-
mi, které podzim nabízí a seniory, jejichž čas není rozhodně 
šedivý. A pak název avizuje také skutečnost, že léto poma-
lu, ale jistě končí. Zvláště to letošní. 
Na přípravě aktivity se podílely pracovnice zlínské Charit-
ní pečovatelské služby a Domovinky-centra denních služeb 
pro seniory. A že se odpoledne vydařilo, je zřejmé z foto-
grafií. Záštitu nad Barvami podzimu převzal pan Mgr. Mi-
roslav Kašný, náměstek primátora města Zlína. 
Charitní pečovatelskou službu Zlín a Domovinku-centrum 
denních služeb pro seniory Charity Zlín finančně podporuje 
Sociální fond města Zlína, MPSV a dárci.

Ing. Pavla Romaňáková, 
projektová manažerka Charity Zlín

Z farních a oblastních Charit

Trio Ars Animae - Lenka Rafajová (soprán), Kateřina Oške-
rová-Machovská (mezzosoprán) a Jiří Šon (varhany).
Za technickou podporu děkujeme Římskokatolické farnosti 
ve Štípě, za milé přijetí otci Františkovi.

Ing. Pavla Romaňáková, 
projektová manažerka Charity Zlín    



září 2014

strana 20

CARITAS – VOŠ sociální Olomouc

Zahájení školního roku 
CARITAS – Vyšší odborná škola sociální Olomouc zahájila 1. 
září 2014 školní rok slavnostní mší svatou v kostele Panny Marie 
Sněžné. Poté následovalo setkání studentů a pedagogů v aule, kde 
ředitel Mgr. Martin Bednář, Ph. D. přivítal ve škole po prázdni-
nách nejen studenty prvních ročníků, ale i známé tváře. I když 
se prvákům mohl první den zdát informačně náročný, jejich 

předpoklady přežít jak během studia, tak v náročných profesních 
podmínkách sociálních a humanitárních pracovníků prověřil až 
uvítací večírek. V duchu soutěže o posledního přeživšího „Kdo 
přežije“ ho pro ně připravili studenti vyšších ročníků. Výsledky 
budou známy za tři roky.

Eva Bělocká

Studentky 3. ročníku Sociální a humanitární práce přibližují 
praxi v Mexiku a Španělsku (autor: Karolína Píchová)

Studenti Charitativní a sociální práce zkouší, zda zvládnou do-
učování dětí ze sociálně slabých rodin (autor: Karolína Píchová)

Z farních a oblastních Charit / CARITAS – VOŠ sociální Olomouc
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Pozvání na I. studentskou konferenci CARITAS

CARITAS – VOŠ sociální Olomouc

V pondělí 29. září připravuje CARITAS – Vyšší odborná škola 
sociální Olomouc první studentskou konferenci, jejímž cílem je 
sdílet podněty a inspiraci pro závěrečné práce. Od 15:15 se tak 
v aule školy můžete těšit na příspěvky absolventů i současných 
studentů školy, které přiblíží celý proces tvorby absolventských 
a závěrečných prací. Zaměří se také na možnosti spolupráce 
s pracovišti praxí. Kromě toho představí i výstupy výzkumu rea-
lizovaného studenty 3. ročníku vzdělávacího programu Sociální  

a humanitární práce. Konferenci zakončí společenský večer. 
Účast na konferenci je zdarma.

Eva Bělocká

Připravujeme:
15. října – Den boje proti chudobě – od 18:00 promítání doku-
mentů zaměřených na sociální tématiku v aule školy a navazující 
debata se zajímavými hosty (více již brzy na www.caritas-vos.cz)
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Setkání s otcem arcibiskupem

CARITAS – VOŠ sociální Olomouc / Humanitární pomoc

Zřídit brouzdaliště pro děti skutečně nebylo v plánu
Sklání se nad dvěma kufry a batohem. Přihazuje do nich 
jakési dopisy, osobní věci a spoustu jiných důležitých drob-
ností. Pamatuju se na své rozčarování, když jsem se před 
půlrokem dozvěděl, že tahle štíhlá, jemná, až nesměle pů-
sobící dívčina byla jako dobrovolnice na Haiti. „Tenhle vě-
chýtek mezi Haiťany?“ říkal jsem si tehdy nechápavě. Až 
ji někdy uvidíte, dáte mi za pravdu. Kristýna Lungová je 
pracovnicí Arcidiecézní charity Olomouc (ACHO) a právě 
„balí“ na svou další pracovní cestu do nejchudší země zá-
padní polokoule. Už kolegyni Kristýnu trochu znám a přes-
to nevycházím z údivu nad její odvahou. 
„V dubnu sestřičky z misijní kongregace sester St. Jose-
ph of Apparation otevřely novou školu v Gonaives (město 
o 300 tis. obyvatelích) pro 700 dětí. Chodí tam ty nejchudší 
a zdravotně postižené děti, které jsou schopny se vzdělávat. 
No a teď jim z World Food Programme, což je organizace 
patřící pod OSN, odebrali dodávky jídla pro školní jídelnu. 
Budou prý podporovat jen státní školy,“ vysvětluje mi tro-
chu rozčileně Kristýna. „Budu se sestřičkami hledat zdroje, 
jak pro všechny školáky zabezpečit jedno teplé jídlo denně 
ve školní jídelně. Pro mnoho z nich je to jediné jídlo, které 
během dne mají,“ dodává.
Původní škola sestřiček v Gonaives byla nevyhovující. Stála 
v zátopové oblasti, měla špatné hygienické podmínky a byla 
nekvalitně postavená. Hned po zemětřesení v roce 2010 bylo 
jasné, že se musí stavět nová a jinde. ACHO přispěla pěti-
milionovým darem a díky ní a díky dalším donorům dnes 
v areálu patřícímu sestřičkám již stojí nová škola. A slouží. 
Na bezpečném místě, odolná proti zemětřesení, kvalitně po-
stavená, funkční a denně plná dětí.
„Tento areál je tvořen i rehabilitačním centrem, kde mají po-
můcky pro děti s tělesným postižením a dochází tam také lé-
kaři z OSN,“ doplňuje Kristýna Lungová a do kufru přidává 
překlady dopisů pro děti. „A ještě sem přicházejí nejchudší 
maminky s dětmi do tzv. nutričního centra, které poskytuje 
pomoc a poradenství v oblasti výživy dětí.“
Z této školy je Adopcí na dálku® - Haiti podporováno 93 
dětí a prvních deset v letošním roce ukončilo zkoušky na 
konci šesté třídy. Státní školství je na Haiti v žalostném 
stavu. Ředitelé státních škol nedostávají od státu peníze na 
provoz. Učitelé nemají plat, je jich málo a výuka je nekvalit-
ní. „Děti třeba několik hodin sedí v lavicích a čekají, jestli 
vůbec přijde učitel,“ vysvětluje Kristýna s tím, že „misijní 
nebo soukromé školy jsou na tom finančně trochu lépe a tak 
je kvalitní i výuka, péče o učitele, apod.“. ACHO školství 
nepomáhá jen v Gonaives. „Školu podporujeme také v Baie 

de Henne. To je taková, u nás bychom řekli obec z rozšíře-
nou působností, čítající 3 000 obyvatel, v jejímž okolí žije 
dalších 10 000 lidí. Tam je základní škola až do osmé tří-
dy a každý rok se otevírá další třída. Podporovaných dětí 
z Adopce na dálku je zde 263,“ informuje Kristýna Lungo-
vá a pokračuje: „Plánujeme ještě větší spolupráci při stavbě 
druhého patra školy, protože kapacitně již nestačí. Bude to 
i odborná střední škola s výukou řemesel. Pro dívky na-
příklad obor švadlena, pro chlapce mechanik, automecha-
nik, zemědělec, rybář. Vše profese, které jsou využitelné 
v okolí. Jde o to, aby žáci ze škol neodcházeli bez praktic-
kých dovedností a navíc nemigrovali z této oblasti do vět-
ších měst,“ vysvětluje humanitární pracovnice dlouhodobý 
plán na rozvoj komunity. Plán obsahující v budoucnosti také 
poskytování tzv. mikrokreditů sloužících k založení vlastní 
živnosti apod. 
Hlavními zdroji financování pomoci ACHO na Haiti je tzv. 
Adopce na dálku. Cílem Adopce na dálku je umožnit dě-
tem na Haiti získat bezplatně základní vzdělání. Do Adopce 
jsou zařazeny děti z chudých rodin, které z finančních dů-
vodů nemohou školu navštěvovat. Za roční příspěvek dárce 
ve výši 6 500 Kč je dítěti hrazeno školné, školní pomůcky, 
povinná uniforma, základní zdravotní péče a jedno jídlo 
denně. Nové adoptivní rodiče pro nově zařazené děti ACHO 
přijímá stále. 
Kromě Adopce ACHO plánuje i neadresnou formu dárcov-
ství. „Půjde o dary na obecnou podporu školní docházky 
a provoz škol. Adopce je na vzdělání konkrétního dítěte, ale 
nezbývá na samotnou školu a bez ní, bez vybavení a učitelů, 
to nejde,“ říká Lungová , „například v Baie de Henne ve 
školní jídelně vaří na dřevěném uhlí.“ Kristýnu čeká dlouhá 
cesta. Na Haiti letí s dopisy pro děti v Adopci, vč. drobných 
dárečků od adoptivních rodičů. Kromě vyřešení problémů 
s jídlem pro žáky bude zjišťovat další možnosti pomoci  
Haiťanům.
„Trpělivě vyslechněte návrhy otce Paola z Baie de Henne. 
V minulosti se nám to osvědčilo.“ klade Kristýně na srdce  
P. Bohumír Vitásek, prezident ACHO. Ten Haiti také na-
vštívil a svým svědectvím pak pohnul k pomoci nejednoho 
dárce. „Všechny tam pozdravujte. Myslím na ně, na jejich 
těžký život. Vám Kristýno, přeji šťastnou cestu.“ V pohodlí 
klávesnice přemítám, jestli humanitární pracovník musí být 
urostlý, svalnatý, zarostlý chlap. Od té doby, co je naší kole-
gyní Kristýna Lungová, však tahle naivní představa získala 
jinou podobu.

Marek Navrátil

HUMANITÁRNÍ POMOC

U příležitosti Dne církevních škol, v úterý 16. září, se olo- 
moucký arcibiskup Mons. Jan Graubner, zřizovatel školy, se-
tkal se studenty CARITAS – VOŠs Olomouc. Ve svém úvod-
ním proslovu se otec arcibiskup vrátil ke kořenům školy, která 
vznikla z potřeby kvalitně připravených profesionálů pro so-
ciální služby, zřízené Charitou. Poté odpovídal studentům na 

otázky, které se dotkly nejen prožívání víry v rámci katolické 
církve, ale i kontroverzních témat jako homosexualita či použí-
vání antikoncepčních pomůcek. Na závěr otec arcibiskup svěřil 
studentům i svůj osobní příběh, který byl zajímavou tečkou za 
podnětným setkáním.

Eva Bělocká
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Humanitární pomoc

Cena od Města Ternopil pro Václava Keprta a P. Rostislava Stroyvuse
Ukrajinské město Ternopil pořádá každoročně Den Města Ter-
nopil. Při této příležitosti předává lidem z různých oblastí spole-
čenského života, kteří se zasloužili o jeho rozkvět, vyznamenání. 
Letos v květnu mezi nimi byli také dva zástupci Arcidiecézní 
charity Olomouc Václav Keprt a P. Rostislav Stroyvus.

Ptáme se nejprve ředitele ACHO Václava Keprta:
Jaké jste dostali vyznamenání a proč?
Za dlouhodobou podporu a pomoc při rozvoji a budování občan-
ské společnosti a neziskového sektoru. V květnu jsme předávali 
čtyřem zdravotnickým zařízením na Ukrajině – v Ternopilu, Ko-
lomyji, Stryji a Novovolyňsku – pomoc v podobě zdravotnických 
přístrojů a vybavení. Na této pomoci se podílela Charita ČR spolu 
s Ministerstvem zahraničí ČR.
Starosta Ternopilu se dlouhodobě zajímá o práci ACHO v této 
oblasti. Vyznamenání proto patří celé Arcidiecézní charitě, me-
daili dostali všichni, kteří se na této pomoci podíleli. Je to vý-
sledek práce celého týmu pracovníků, díky nimž na Ukrajiny za 
léta spolupráce odešla pomoc v hodnotě milionů korun. Výsledky 
naší práce se projevily i v postavení ukrajinských Charit, které 
jsme pomáhali založit. Např. Charita Kolomyja byla v roce 2012 
vyhlášena Neziskovou organizací roku. Začalo to malým projek-
tem podpory Dětského domova pro chlapce v Bortnikách. Dnes 
už jsou mnohé z těchto dětí bez šance přijaty na vysoké školy.
V čem vidíte efekt pomoci české Charity Ukrajině?
Dovolte mi citovat slova Matky Terezy: "Lidé říkali, že tato po-
moc je jen kapkou v moři. Ale moře se skládá z kapek." A také 
slova z filmu Šindlerův seznam: „Každá pomoc má smysl, i kdy-
by byla jen pro jednoho konkrétního člověka.“ Lidé očekávají od 
pomoci okamžité změny, ale to tak nefunguje. Když se zlepší si-
tuace jednoho člověka, postupně se zlepší i jeho okolí.
Jak vnímáte situaci obyvatel Ukrajiny v nynější válce?
Není dobrá. Musel jsem se stydět, když jsem viděl, jak se celá 
vesnice i farnost skládá na dva mladé lidi. Šli do války a kromě 
kalašnikova nedostali od armády nic. Skládali se jim na uniformu 
a neprůstřelnou vestu. Vesničané vědí, že jdou za ně bojovat.Po-
stoj lidí u nás vyznívá jinak – jen aby nás to nic nestálo. Premiér 
Sobotka po návratu z Ukrajiny pravil: Zachránili jsme český ex-
port. Připadá mi to, že zachraňujeme žvanec, aby nám v budouc-
nu někdo vzal bochník. Když se kdysi vrátili Chamberlain a Dala-

diere Mnichova, také řekli: Přivezli jsme světu mír. Děláme pořád 
stejné chyby. Víme co je zlo? Zlo chce vždy všechno, nespokojí se 
s částí, nehledí na cenu. Už s prvním ruským vojákem na Krymu 
měla Ukrajina dostat masivní pomoc a podporu, abychom jednou 
tento problém nemuseli řešit sami.
A co informace v našich sdělovacích prostředcích?
Tady se zásadně překrucuje pravda a historie. Neříká se pravda – 
ne, že Ukrajina chce do Evropy, Ukrajina je Evropa. Celý Majdan 
nebyl jen protestem proti Janukovičovi. Porošenkův volební pro-
gram byl pod heslem „Žít nově“.  Do té doby byla země neskuteč-
ně prolezlá korupcí. Ukrajinci chtěli opravdu jen žít nově. Ohlas 
neměla ani Tymošenková po návratu z vězení, lidé ji přijali chlad-
ně. Evropská unie teď otevřela dveře Ukrajincům a dala jim na-
ději, že mohou doufat. Pochopili, že tu naději, kterou mají v EU, 
nemohou mít s Ruskem. Rusko nikdy nepřestalo být totalitou, od 
cara přes revoluci, Stalina až po dnešek. V podstatě Ukrajinci ne-
chtěli, aby je znovu pohltilo ruské impérium, v kterém už nemo-
hou doufat. Mluvil jsem s lidmi, kteří šli na Majdan se strachem, 
kteří viděli vedle sebe umírat své blízké, sousedy, kamarády…
ACHO  podporuje Ukrajinu roky. Válkou se však potřeba pomo-
ci změnila. V čem vidíte další pomoc ACHO Ukrajině?
Charita Kolomyja se dnes stará o zhruba 1500 uprchlíků, z toho 
o 500 intenzivně. Tito lidé uprchli často bez dokumentů. Někteří 
museli vzbouřencům zaplatit 1000 dolarů, aby je pustili z okupo-
vané zóny. Co bude třeba, ještě uvidíme, zatím to byly zdravotnic-
ké přístroje a materiál.
Bývalý velvyslanec v Rusku Bašta nedávno v rozhlase mluvil 
o ukrajinských oddílech, které financují oligarchové. Jak to vidí 
samotní Ukrajinci?
Až do Majdanu bylo celé ukrajinské hospodářství v žalostném 
stavu, včetně armády, které chybí základní vybavení. Achmetov 
na Donbasu zorganizoval domobranu, vybavil ji i materiálně. Pro 
celou armádu by ani jeho peníze nestačily. Rusové od začátku 
vzbouřence vyzbrojovali. Vzpomeňme si na film Vyšší princip. 
Ten kdo první vezme do ruky zbraň, je původce. Pak následuje 
obrana – každý člověk má právo na obranu. Rusi nešli na Ukra-
jinu nikoho bránit, tam se nikomu nic nestalo. Jejich účast na 
Ukrajině je reálná, není to žádný „údajný vstup“, nejsou to žádní 
„údajní vojáci“. Že tam jdou dobrovolníci z ruské armády ve svém 
volném čase, tomu snad nevěří ani hlupák.

Pozůstalým rodinám výsadkářů z Afghánistánu bude rozdělen výtěžek sbírky
Veřejná finanční sbírka pro rodiny pěti padlých výsadkářů z Af-
ghánistánu byla v neděli 31. 8. uzavřena. Do sbírky přispěli dár-
ci částkou převyšující 5,2 milionů Kč. Peníze budou rozděleny 
pozůstalým.
Čtyři čeští výsadkáři zahynuli při atentátu v úterý 8. července 
na misi v Afghánistánu. Pátý výsadkář zemřel na následky zra-
nění 14. července v Praze.
Do sbírky přispělo 2 700 dárců celkovou částkou převyšující 
5,2 miliony korun. Tato částka zahrnuje rovněž výtěžek z pro-
deje triček s nápisem Jsem hrdý na naše vojáky a samolepek, dále 
výtěžek dobročinného koncertu Andělská křídla v pražském 
divadle Broadway (13. srpna) a benefičního běhu v Chrudimi  
(23. srpna) – všechny tyto akce rovněž pořádali výsadkáři. 
Celkový výnos sbírky bude rozdělen na dvě poloviny: Ta prv-
ní bude rozpočtena rovným dílem mezi manželky a partnerky 
těchto padlých výsadkářů, druhá bude rovnoměrně rozdělena 

mezi jejich děti.  Finanční sbírku, která byla vyhlášena na zá-
kladě podnětu vojáků ze 41. mechanizovaného praporu ze Žatce  
a 43. výsadkového praporu z Chrudimi, zajistila Charita ČR. 
„Sbírka byla současně zamýšlena jako výraz ocenění práce vý-
sadkářů a principů svobody a demokracie, které hájili,“ uvedl 
vojenský kaplan 4. brigády rychlého nasazení Žatec kapitán 
Petr Fiala.  
„Sbírka byla hned od svého počátku mimořádně úspěšná. Její 
velmi dobrý výsledek svědčí o úctě k obětem, kterou přinesli 
tito mladí muži a o velké solidaritě naší společnosti s jejich rodi-
nami,“ uvedl Lukáš Curylo, ředitel Charity ČR, která se zřekla 
režijních nákladů sbírky (které zákon neziskovým organizacím 
umožňuje) ve prospěch pozůstalých rodin.

Jan Oulík,
tiskový mluvčí, oddělení pro tisk a komunikaci 
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Humanitární pomoc

Daří se Charitě pomáhat lidem i v této situaci?
Charita pomáhá všem bez rozdílu – do značné míry i vzbouřen-
cům, kteří jsou obětí neskutečné propagandy. Pro ruskou pro-
pagandu neskončila II. světová válka – proč mluví o Hitlerovi? 
Nácků je v Rusku paradoxně víc než v Evropě. Ale při volbách 
na Ukrajině tato seskupení neměla podporu. Hlásá se spousta 
nepravd, ale pravdou je, že obyčejní lidé na Ukrajině potřebují 
pomoc. Ale je vidět, že se Ukrajinci morálně i duchovně zvedli.

Ptáme se P. Rostislav Stroyvuse:
Jste řeckokatolický kněz, Ukrajinec. Jak se Vás dění na 
Ukrajině dotýká?
Hodně. Včera 19. 9. Se přiblížilo z Krymu na Ukrajinu 4000 
ruských vojáků. A situace obrany – armáda nemá vybavení, je 
pravidlem, že každá ukrajinská matka musí pro svého 18-19le-
tého syna, který jde do armády, koupit neprůstřelnou vestu 
a další potřeby.
Jak na Vás v této situaci působí vyznamenání, které jste s ře-
ditelem dostali od města Ternopil?
Spíš ve mně vyvolává potřebu změny systému humanitární 
pomoci. Ještě než jsem přišel do České republiky, pomáhal 
jsem jako dobrovolník při rozdělování humanitární pomoci 
z Německa. Už tenkrát jsem myslel na to, že bych koordinaci 
a logistiku organizoval jinak. Jasně, že nikdy nejde objektivně 
vypátrat ty nejpotřebnější. Ale je důležité zabránit, aby pomoc 
šla jinam, než k nejpotřebnějším lidem. Následně – díky spolu-
práci s ACHO a pak i jako její zaměstnanec jsem tuto možnost 
dostal – podílet se na koordinaci a rozhodujících procesech při 
poskytování pomoci Ukrajině. Začínal jsem na pomoci Dět-
skému domovu v Bortnikách, ta trvá dodnes. 

V průběhu let se síť našich ukrajinských partnerů rozšířila. 
Kromě příjemců pomoci jako jsou dětské domovy, naše stra-
tegie se soustředila i na pomoc místním Charitám, které by 
dokázaly kumulovat prostředky i v místním prostředí. Jedním 
z centrálních a zároveň nejtěžších úkolů byla paralelní snaha 
o zapojení místních samospráv do efektivní pomoci, jelikož 
Charity nebyly státem podporovány.
Co válka, jak na snahu o podporu práce ukrajinských Charit 
působí?
Vývojem politické situace se poklidný a stabilní proces roz-
voje charitní práce se zastavil. Na našich partnerech při stejné 
personální sestavě je najednou mnohem větší pracovní zátěž. 
Vlna přistěhovalců z Krymu přidala Charitám péči o tisíce lidí, 
z nichž někteří tam už dnes žijí trvale. Často slyším, že pro 
kolegy z ukrajinských Charit je důležitější psychická podpora 
a pocit, že nejsou sami. Naše nelhostejnost je pro ně důležitější 
než materiální pomoc. Lze se tázat: Za co bojují povstalci? Za 
ideje, nebo za peníze?
Vraťme se k Vašemu vyznamenání, jak ho vnímáte?
U příležitosti Dne města Ternopil byli vyznamenáni lidé z růz-
ných sfér – od kultury až po sociální oblast. Potěšilo mne, že 
ze sociální oblasti byli navrženi tři kandidáti: kromě nás dvou 
také ředitel Charity Ternopil (viz foto). Je to známka toho, že 
ukrajinská společnost vnímá sociální problémy a snaží se je 
řešit.
Obecně – vyznamenání je především oceněním pro celou  
Arcidiecézní charitu Olomouc a pro každého, kdo se do pomo-
ci zapojil.

Za rozhovor poděkovala 
Ivana Jeništová


